

## ABSTRAK

LINA IRODATUL ULYA, 12103173059, Penyelenggaraan Ujian Penyaringan Perangkat Desa Perspektif Hukum Positif dan *Fiqih Siyasah* (Studi Kasus di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung), Prodi Hukum Tata Negara, Fakultas Syari'ah dan Ilmu Hukum, UIN Sayyid Rahmatullah, Pembimbing Ahmad Gelora Mahardika, M. H.

**Kata Kunci:** Penyelenggaraan, Ujian Penyaringan, Perangkat Desa

Penelitian ini dilatar belakangi oleh Penyelenggaraan Ujian Penyaringan Perangkat Desa yang belum sepenuhnya memenuhi asas-asas penyelenggaraan pemerintahan yang baik dan Perda. Seperti yang terjadi di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung, karena di Desa ini terdapat pengisian kekosongan jabatan melalui proses ujian penjarangan dan penyaringan. Ujian Penyaringan Perangkat Desa diatur dalam UU Nomor 6 Tahun 2014 Tentang Desa, serta diperinci dalam Perda Kabupaten Tulungagung Nomor 4 Tahun 2017 Tentang Perangkat Desa, juga pelaksanaannya diatur dalam Perbup Nomor 45 Tahun 2017 Tentang Petunjuk Pelaksanaan Perda Kabupaten Tulungagung Nomor 4 Tahun 2017.

Rumusan Masalah dalam penelitian ini adalah: 1) Bagaimana Penyelenggaraan Ujian Penyaringan Perangkat Desa di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung Perspektif Hukum Positif. 2) Bagaimana Penyelenggaraan Ujian Penyaringan Perangkat Desa di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung Perspektif *Fiqih Siyasah*?. Adapun yang menjadi tujuan penelitian ini adalah: 1) Untuk mengetahui Penyelenggaraan Ujian Penyaringan Perangkat Desa di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung Perspektif Hukum Positif. 2) Untuk mengetahui Penyelenggaraan Ujian Penyaringan Perangkat Desa di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung Perspektif *Fiqih Siyasah*.

Adapun metode penelitian yang digunakan dalam penelitian ini adalah metode kualitatif dan jenis penelitian lapangan (*field research*). Teknik pengumpulan data yang digunakan dalam penelitian ini berupa wawancara mendalam, observasi dan dokumentasi. Pada teknik analisis data, penulis menggunakan reduksi data dan analisis data. Sedangkan pengecekan keabsahan data, penulis menggunakan perpanjangan keabsahan data, triangulasi dan pendiskusian teman sejawat.

Hasil penelitian yang diperoleh adalah: 1) Pelaksanaan Ujian Seleksi Penyaringan Perangkat Desa di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung belum dapat dikatakan sesuai dengan ketentuan Perda Kabupaten Tulungagung Nomor 4 Tahun 2017 Tentang Perangkat Desa serta asas kepastian hukum, asas tertib penyelenggaraan, asas proporsionalitas, asas profesionalitas, asas efisiensi dalam penyelenggaraannya. Secara maksud dan tujuan sudah sesuai dengan visi dan misi pelaksanaan, namun dibutuhkan evaluasi lebih lagi dikarenakan panitia yang kurang teliti dalam melaksanakan ujian penyaringan dalam hal seleksi administrasi dan serta soal ujian yang menjadi materi ujian para peserta bakal calon Perangkat Desa belum sesuai sepenuhnya dengan ketentuan

Perda Kabupaten Tulungagung Nomor 4 Tahun 2017 Tentang Perangkat Desa yang juga diatur dalam Perbup Kabupaten Tulungagung Nomor 45 Tahun 2017 Tentang Petunjuk Pelaksanaan Perda Kabupaten Tulungagung Nomor 4 Tahun 2017 Tentang Perangkat Desa. 2) Ditinjau dari segi *Fiqih Siyasa*, Pelaksanaan Ujian Seleksi Penyaringan Perangkat Desa di Desa Wates Kecamatan Sumbergempol Kabupaten Tulungagung, secara maksud sudah sesuai dengan visi dan misi “Berusaha Membawa Sebuah Pemerintahan Menuju Kemaslahatan”, namun pada pelaksanaannya belum sesuai dengan Q.S An-Nisa’ Ayat 58 dan 59 tentang kewajiban melaksanakan Ujian Seleksi Penyaringan sesuai dengan dasar penyelenggaraan pemerintahan yang baik dan masih ditemukan kesewenangan didalamnya.

## ABSTRACT

LINA IRODATUL ULYA, 12103173059, Implementation of the Village Apparatus Screening Examination with Positive Legal Perspectives and Fiqh Siyasah (Case Study in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency), Constitutional Law Study Program, Faculty of Syari'ah and Legal Studies, UIN Sayyid Rahmatullah, Advisor Ahmad Gelora Mahardika, MH

**Keywords:** Implementation, Screening Examination, Village Apparatus This

Research was motivated by the Implementation of Village Apparatus Screening Examination which did not fully meet the principles of good governance and local regulations. As happened in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency, because in this village there are filling vacancies through a screening and screening test process. The Village Apparatus Screening Examination is regulated in Law Number 6 of 2014 concerning Villages, as well as detailed in the Tulungagung Regency Regional Regulation Number 4 of 2017 concerning Village Apparatuses, also its implementation is regulated in Perbup Number 45 of 2017 concerning Instructions for Implementing the Tulungagung Regency Regional Regulation Number 4 of 2017.

Problem Formulation in this study are: 1) How to Organize the Village Apparatus Screening Examination in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency with Positive Legal Perspectives. 2) How is the Implementation of the Village Apparatus Screening Examination in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency, from a Siyasah Fiqh Perspective?. The objectives of this research are: 1) To find out the Implementation of the Village Apparatus Screening Examination in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency with Positive Legal Perspective. 2) To find out the Implementation of the Village Apparatus Screening Exam in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency, Fiqh Siyasah Perspective.

The research method used in this study is a qualitative method and the type of field research (field research). The data collection techniques used in this study were in-depth interviews, observation and documentation. In the data analysis technique, the writer uses data reduction and data analysis. While checking the validity of the data, the author uses an extension of the validity of the data, triangulation and peer discussion.

The research results obtained are: 1) Implementation of the Village Apparatus Screening Selection Test in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency cannot be said to be in accordance with the provisions of the Tulungagung Regency Regional Regulation Number 4 of 2017 concerning Village Apparatus and the principle of legal certainty, the principle of orderly administration, the principle of proportionality, the principle of professionalism, the principle of efficiency in its implementation. In terms of intent and purpose, it is in accordance with the vision and mission of implementation, but further evaluation is needed because the committee is not careful in carrying out the screening test in terms of administrative selection and as well as the test questions that are the test material for prospective Village Apparatus candidates not in full accordance with

the provisions of the Regional Regulation. Tulungagung Regency Number 4 of 2017 concerning Village Apparatus which is also regulated in the Tulungagung Regency Perbup Number 45 of 2017 concerning Instructions for Implementing the Tulungagung Regency Regional Regulation Number 4 of 2017 concerning Village Apparatus. 2) In terms of Fiqh Siyasah, the Implementation of the Selection Examination for Village Apparatus Screening in Wates Village, Sumbergempol District, Tulungagung Regency, by definition is in accordance with the vision and mission of "Trying to Bring a Government Towards Benefit", but in practice it is not in accordance with QS An-Nisa' Paragraphs 58 and 59 concerning the obligation to carry out the Screening Selection Examination in accordance with the basis of good governance and still find arbitrariness in it.

## المخلص

لينا ارداء العليا, 12103173059, تنفيذ فحص فحص جهاز القرية مع وجهات نظر قانونية إيجابية والفقہ السياسى (دراسة حالة في قرية واتس مقاطعة سومبر كجمفول تولونج اجونج ريجنسي), برنامج دراسة القانون الدستوري ، كلية الشريعة والدراسات القانونية, جامعة الإسلامية الحكومية سيد علي الرحمة الله تولونج اكونج, 2022, المستشار أحمد جيلورا مهارديكا الماسجستي.

### الكلمات الرئيسية: التنفيذ ، فحص الفحص ، جهاز القرية

كان الدافع وراء هذا البحث هو تنفيذ فحص فحص جهاز القرية الذي لم يستوف بالكامل مبادئ الحكم الرشيد واللوائح المحلية. كما حدث في قرية واتس مقاطعة سومبر كجمفول تولونج اجونج ريجنسي, لأنه يوجد في هذه القرية أماكن شاغرة من خلال عملية فحص وفحص. جهاز القرية في القانون رقم 6 لعام 2014 بشأن القرى ، وكذلك تم تفصيله في اللائحة الإقليمية رقم 4 لعام 2017 بشأن أجهزة القرية, كما يتم رقم 45 لعام 2017 بشأن تعليمات تنفيذ اللائحة الإقليمية رقم 4 لعام 2017 بشأن أجهزة القرية.

صياغة المشكلة في هذه الدراسة هي: (1) كيف تنظيم فحص فحص جهاز القرية في قرية واتس مقاطعة سومبر كجمفول تولونج اجونج ريجنسي مع وجهات نظر قانونية إيجابية؟, (2) كيف تنظيم فحص فحص جهاز القرية في قرية واتس مقاطعة سومبر كجمفول تولونج اجونج ريجنسي من منظور سياسه الفقهي؟. أهداف هذا البحث هي: (1) لمعرفة تنفيذ فحص فحص جهاز القرية في قرية مع منظور قانوني إيجابي, (2) لمعرفة تنفيذ امتحان فحص جهاز القرية في قرية واتس مقاطعة سومبر كجمفول تولونج اجونج ريجنسي من منظور سياسه الفقهي.

إن منهج البحث المستخدم في هذه الدراسة هو منهج نوعي ونوع البحث الميداني (بحث ميداني). كانت تقنيات جمع البيانات المستخدمة في هذه الدراسة هي المقابلات المتعمقة و الملاحظة والتوثيق. في تقنية تحليل البيانات ، يستخدم الكاتب تقليل البيانات وتحليل البيانات.

أثناء التحقق من صحة البيانات ، يستخدم المؤلف امتدادًا لصحة البيانات والتعليق ومناقشة الأقران.

نتائج البحث التي تم الحصول عليها هي: (1) لا يمكن القول إن تنفيذ اختبار اختيار فحص جهاز الإقليمية رقم 4 لعام 2017 بشأن جهاز القرية و مبدأ يتوافق مع أحكام لائحة القرية في قرية اليقين القانوني ، ومبدأ الإدارة المنظمة ، ومبدأ التناسب ، ومبدأ المهنية ، ومبدأ الكفاءة في من حيث النية والغرض ، فإنه يتوافق مع رؤية ورسالة التنفيذ ، ولكن هناك حاجة إلى تنفيذه. مزيد من التقييم لأن اللجنة ليست حريصة في إجراء اختبار الفحص من حيث الاختيار الإداري وكذلك أسئلة الاختبار التي هي مادة الاختبار لمرشحي أجهزة القرية المحتملين لا تتوافق تمامًا رقم 4 لعام 2017 بشأن جهاز القرية الذي يتم تنظيمه أيضًا في .مع أحكام اللائحة الإقليمية رقم 45 لعام 2017 بشأن تعليمات تنفيذ لعام 2017 بشأن أجهزة تنظيم تنفيذها في الوصي نظام رقم (4) لسنة 2017 بشأن أجهزة القرية. (2) فيما يتعلق بالسياسة الفقهية ، فإن القرية تنفيذ امتحان الاختيار لفحص أجهزة القرية في قرية واتس ، مقاطعة سومبر جمبول ، تولونج "محاولة جلب حكومة لصالحها" اجونج ريجنسي ، بحكم التعريف ، يتوافق مع رؤية ورسالة القرآن سورة النساء بشأن ، ولكن من الناحية العملية ، لا يتماشى مع الفقرتين 58 و 59 من الالتزام بإجراء اختبار اختيار الفرز وفقًا أساس الحكم الصالح ولا يزال يجد فيه تعسفًا.